
 "אבל כשהורגים מישהו
לא יפה לצחוק"...

רבי בן ציון אבא שאול זצ״ל, בשני סיפורים מאלפים
על הזהירות בכבודו של כל אחד

פעם, בשעת השיעור, נכנס אדם לשאול 
שאלה נחוצה בהלכה. שאל בבהילות, ואחר 
כל מילה של רבינו אמר בלהיטות: "כן, כן, 
כן" – חייכו התלמידים, אף גיחכו בקול. 

רבינו סיים תשובתו והלה חפז ללכת.
ה  פנ  , א צ שי כ
רבינו ואמר: "נכון 
שזה מצחיק. אבל 
כשהורגים מישהו, 
לא יפה לצחוק"...

היתה דעת  וכן 
להלכה.  ו  נ בי ר
הגמרא  דברי  ש
לאדם  לו  שנוח 
עצמו  ישליך  ש
ש  א ה ן  ש ב כ ל
פני  ילבין  אל  ו
חבירו ברבים הם 
הלכה פסוקה, עד 
שהתוספות )סוטה 
י ע"ב( שאלו מדוע 
ן  בי מנוהו  א  ל

העבירות שדינן בייהרג ואל יעבור, ואמר 
שכן פסק ה"פרי חדש", שהלבנת הפנים 
רציחה היא, "כי צער הכלימה מר ממות".

ממתי דינו של גנב במיתה?!
ומעשה שהיה: מתיחות גאתה בישיבה. 
כספים וחפצים נעלמו מהמעילים התלויים 

במקומם, בין תפילה לתפילה. יד נעלמת 
מפשפשת בכיסים ושולה את תכולתם. 
הציבו מארב, והניחו פתיון בכיס מקטורן. 
בחור זה נכנס, העיף מבט בהול לצדדים, 
ונתפס. בקול תרועה הודיעו   – יד  שלח 
על הלכידה. רבינו 
שישב ולמד, הבחין 
החוצה,  בנהירה 
הנוהרות.  בפנים 
נשא ראשו: "מה 

קרה?"
ת  א ו  ס פ ת "

הגנב!" קראו.
ממקומו:  ם  ק
נוהרים  ומה?  "
בהוצאה  לראות 

להורג?"
"הוצאה להורג?!" 

לא הבינו.
"גנב הוא ונתפס. 
תתגודדו  דוע  מ
 ? ו פני הכלים  ל
האם לא למדתם שהמלבין פנים כשופך 
גנב במיתה?!  דינו של  דמים? מאימתי 
לומדים הכל, יודעים הכל, וכשמגיע למעשה 
מתעלמת ההלכה... שובו למקומותיכם!"...

)מתוך "רבינו האור לציון"(
)מתוך "רבינו האור לציון"(

־בסוף ראיתי בחור צעיר שהח
ליט לגשת ולתקוע, הוא התחיל 
לתקוע, התאמץ, נשף ונשף ו.. 

בקושי יצא חצי קול.

זה קרה באמצע חודש אלול, אני שימשתי 
כשליח ציבור, התפילה התנהלה כרגיל. לקראת 
סיום התפילה היה צריך לתקוע בשופר, אני 
יודע לתקוע, וחיפשו מישהו, כל  ממש איני 
ניגש.  אחד מסתכל על השני ואף אחד לא 
לגשת  צעיר שהחליט  בחור  ראיתי  בסוף 
ולתקוע, הוא התחיל לתקוע, התאמץ, נשף 
ונשף ו.. בקושי יצא חצי קול. ובינתיים נכנס 
מישהו אל הבית הכנסת, ובעוד הבחור ממשיך 
במאמציו, הוא מסמן לו תביא תביא לי את 
וכמובן התקיעות  לו,  השופר. הבחור מוסר 

יוצאות מיד צלול ויפה.
לכאורה עוד סיפור מיני רבים, אך אני הבטתי 
על הבחור הוא האדים כולו ונכלם, עדיין לא 
מעקל את הבזיון. ואז ראיתי יהודי יקר ניגש 
אליו ומתחיל להתבדח איתו, על הכוחות שאין 
למי שעדיין לא אכל את ארוחת הבוקר וכו׳. 

ראיתי חצי חיוך על פניו.. 
שבוע אחר כך באותו מקום ובאותה שעה, 
אברך צעיר מנסה את כוחו בתקיעה, פעם 
ופשוט לא הולך... אני מרגיש את  פעמיים 
רץ לשטיבל  ואז מישהו  פניו,  המבוכה על 
בחדר הסמוך ומביא משם שופר אחר. השופר 
כאן בעייתי, אמר, ואכן עם השופר החדש כבר 

הכל היה יותר טוב.. 
אבל עדיין ראיתי את המבוכה על פניו של 

האברך
ואז נזכרתי בסיפור הראשון וחשבתי למה 

לא להגיד מילה טובה
לו: השופר הראשון היה  ואמרתי  ניגשתי 
שופר שקשה לתקוע בו, ועם כל זה דוקא 
כמעט הצלחת.. ואל תשכח, התחלתי להתבדח 
איתו על הכוחות שאין למי שעדיין לא אכל 
את ארוחת הבוקר וכו׳. ואז ראיתי חצי חיוך 

גם על פניו 
מילה טובה שמחממת את הלב

העורך

שווה לקרוא מתחילה עד גמירא

גליון מס' 3
וא

קר
שווה ל

לשמורולקחת הביתה טובה וברכהשים
שלום

מהיום מפסיקים להעיר, לא לחזן ולא לעולה לתורה ולא לאף אחד, ובוודאי לא בפהרסיה.

כל המלבין פני חבירו ...  
להערות: a9525555@gmail.com פקס: 077-444-8340

 מדוע זה שרץ להעיר לשליח הציבור, לא רץ כל יום אל החזן
 ואומר לו יישר כוח, התפילה היתה יפה,

 הרי זה 'מצוה מדאורייתא' וקל יותר לקיימה
מאשר לקיים את המצות 'הוכח תוכיח' •

 עמוד 2 <<<



 תחשבו  על אותם אנשים שכשהבעל תוקע נתקע
הם עושים קול "צה" וכד' ומאז הבעל תוקע הלחוץ 

 מאבד את עשתונותיו לגמרי.
 "זה פשוט ממש רציחה ממש!!!!

שלום וברכה.
ראיתי וקראתי את העלון שהוצאתם.

ואני חייב לומר לכם שכל מילה שנכתבה בו מדהימה ונכונה
אני ר"מ בישיבה ואני מדבר על זה עם התלמידים שלי כבר שנים, עכשיו 
אנו נמצאים בימים הנוראים ותחשבו  על אותם אנשים שכשהבעל תוקע 
ומאז הבעל תוקע הלחוץ מאבד את  וכד'  "צה"  נתקע הם עושים קול 

עשתונותיו לגמרי.    
"זה פשוט ממש רציחה ממש!!!!

חוץ מזה רק עכשיו סיימתי  שנת אבל לפני שנה וכל מילה שכתבתם 
נכונה, ישנם  מתפללים שפשוט לא חושבים על הש״ץ וכל מה שעולה להם 

בראש מיד מעירים בצורה גסה ופוגענית
הצלחה רבה
אלעזר מ.

 ואז אמרה לי האלמנה: תאר לך את כל זה
 על ילד בן 13 שמקבל הערות ממבוגר ממנו.

זה פוצע אותו לכל החיים.
לכבוד

העלון החשוב והיקר
כשקראתי את העלון החלטתי לקחת אותו איתי הביתה ולהראות לבני 
ביתי, שבת לאחר מכן התארחה אצלינו אלמנה שבעלה נפטר לפני חודשיים, 
וכשראתה את העלון, סיפרה לי על בנה שנהיה בר מצווה תוך כדי היתמות. 
היא אמרה: תאר לך את כל זה על ילד בן 13 שמקבל הערות ממבוגר ממנו. 
זה פוצע אותו לכל החיים. היא סיפרה לי שכמה פעמים הוא התחבא ואף 

לא אמר קדיש בגלל זה. ורק לחשוב איזה אחריות יש לכל אחד
זכותכם רבה עד מאוד 

אהרן ברוך א..
מודיעין עילית

מדוע זה שרץ להעיר לשליח הציבור, לא רץ 
כל יום אל החזן ואומר לו יישר כוח, התפילה 

היתה יפה, הרי זה 'מצוה מדאורייתא' וקל יותר 
לקיימה מאשר לקיים את המצות 'הוכח תוכיח'

לכבוד העורך היקר והנכבד של העלון החשוב 'שים שלום'
שלו' וברכה

א. ברכות להעלת הנושא החושב והמיוחד למודעות הציבור.
ב. קראתי את הערת הקורא על כך שלא צויין מתי 'כן' צריך להוכיח. 
אני הייתי משיב לאותו קורא, שראוי להמתין לפחות 10 דקות להערה, 
ולא לקפוץ באמצע, מיד כאשר השני טועה, ובדרך כלל, כאשר עובר 
10דקות פתאום כבר האדם לא רוצה להעיר, או מבין שאין מקום 

להעיר, או רואה שאחרים כבר העירו.
ג. וסתם נושא שמציק לי הרבה זמן, בעל הקורא בתורה בכל שבת, 
כאשר יש לו טעות – מדוע כל בית הכנסת צריך להאיר לו על הטעות, 
מדוע כולם צריכים לצעוק. אז נכון כל מי ששומע את הטעות רוצה 
מיד לתקן, בכדי לצאת ידי חובה, אבל אם אדם היה ממתין רק - 5 
שניות – הוא היה מגלה שיש עוד מי ששמע את הטעות, ואולי הוא 
כבר יעיר, ואולי מי שעומד סמוך ממש לבעל הקורא כבר שמע והעיר, 
ואולי הבעל קורא בעצמו שם ליבו לטעותו וחזר, אז מדוע, למה, למה 

מכל קצוות בית הכנסת צריכים לצעוק את הטעות – זה נורא.
ד. כאחד שמטפל בנערים ובבחורים שחסר להם בטחון עצמי, או 

שיש להם הערכה עצמית ירודה, ראוי להדגיש, שאין הערת הציבור 
גורם רק לחוסר בטחון, אלא פעמים שהוא גורם לנער שיותר לא 
ירצה לשמוע שום תוכחה בעולם מאף אחד, וילך בשרירות ליבו, וכל 
מי שיבוא להעיר או להאיר לו את הדרך הטובה, הוא מיד יקשר זאת 

באסיצואציה השלילית לביקורת מעליבה... והיו דברים מעולם....
רובם ככולם של אלה הזקוקים לסיוע, הגיעו לשם ב'זכות' אותם 
ביקורות של אנשים שרצו בטובתם, אבל השניאו עליהם את הכל, 
ועד שזוכים לתפוס מחדש את האימון של אותם נערים, עד שהם 
מרגישים שהאחד המדבר עמהם באמת רוצה בטובתם, זה יכול לקחת 

שנים רבות, ועמל רב, וכולי האי ואולי.
 

ה. ושאלה אחרונה, מענין מאוד מאוד, מדוע אותו אחד שרץ להעיר 
לאותו שליח ציבור צעיר, לא רץ כל יום אל החזן ]צעיר, מבוגר, זקן[ 
ואומר לו יישר כוח, התפילה היתה יפה, הרי זה 'מצוה מדאורייתא' 
וקל יותר לקיימה מאשר לקיים את המצות 'הוכח תוכיח' שספק אם 
זכה אי פעם לקיימה כראוי, שאם לא קיימה כראוי, לא רק שלא קיים 
מצוה אלא עבר עבירה ]ויתכן שלא רק עבירה אחת, אלא הוא יהיה 
אחראי לכל התוצאות של אותו נער... ה' ירחם[.. וצריך בזה עיון גדול 
בנפשו של אותו אדם, הרי מכך שהוא לא רץ להחמיא לכל שליח 
ציבור, לכל גבאי, לכל אחראי, לכל אדם, מוכח שלא אהבת המצוות 

ואהבת הקב"ה עומד בנפשו.... ויש לדון בזה.
הכותב בכבוד ובהערכה
אלחנן ק.

התגובות לגליונות קודמים

יש לי מכר שלפני כמה שנים  נפטרה רעייתו רח"ל, 
והותירה אותו עם בית מלא יתומים. הוא התמודד עם 
קשיים עצומים, הילדים היו שבורים ורצוצים, אבל לדבריו, 
יותר מהכל, זה היחס  לו,  אחד הדברים שהכי הפריעו 
של המתפללים בבית הכנסת אל הילדים הבחורים שלו, 
שהתפללו לפני העמוד בשנת האבל. הבן שלו, הוא אומר, 

מלא בטראומות רק מהתפילה כשליח ציבור.
"היה לו בחור בן 14, שלא פעם חזר הביתה בדמעות 
בגלל שהוא נפגע מהערות של מתפללים בבית הכנסת. 
פעם מישהו צעק עליו וממש בייש אותו כי לדעתו הוא 
התפלל מהר מדי, פעם אחרת התקיף אותו אברך בטענה 
שהוא צריך לדעת הלכה אם הוא רוצה להיות חזן, וכמובן 
גם כל ההשפלות הרגילות שעובר כל מי שמתמודד עם זה.

תחשבו על כזה בחור בן 14 שעומד בשטיבלאך ומנסה 
לקבץ מניין כדי להיות החזן, ופתאום מגיע אברך בן 45 
יעשה הבחור הצעיר הזה  לו הערה כואבת. מה  ונותן 
כשמגיע אדם מבוגר בבית הכנסת וטוען שלא שומעים 
יכול לעשות? הוא זה ששם את עצמו  אותו? מה הוא 
במקום הזה? גם ככה היתמות אוכלת אותו בלי סוף, גם 
ככה קשה לו מאוד בלי אמא ועם אבא שבעצמו שבור 
ומרוסק. באים 'נשמות טובות', ועוד מוסיפים קושי על 
הקושי שלו, במקום להחמיא לו, לחזק אותו, לומר לו 
שהוא מתפלל מצויין, באים אנשים וללא תשומת לב רק 

שוברים ומרסקים את הנשמה שלו. 

 הבחור בן ה 14  ש יוצא  
להתמודד ות  עם המתפללים



איך שנכנסתי והוא יצא ניסיתי לחמוק פנימה, אבל לא הצלחתי... והרגשתי 
לפתע יד רכה מלטפת לי את הכתף. הוא לא אמר כלום, הוא אפילו לא העיר לי, 

אבל לא הייתי צריך ליותר מכך
לכבוד העלון שים שלום

קראתי את העלון שלכם, ובאותה שניה נזכרתי בסיפור שהיה עמי 
התפללתי בבית כנסת של הגאון רבי יואל טוביאס שליט"א, רב 
ואב"ד שיכון ו' בני ברק, ומשם למדתי איך מתנהג יהודי של פעם. 
אוהב כל יהודי, מקרב את כולם. דוגמה פשוטה: שבת אחת הגעתי 
לבית הכנסת שלו בבוקר מאוחר, ובדיוק הוא יצא כנראה להכניס 
כמה מהיושבים בחוץ בנועם ובעדינות כדרכו. איך שנכנסתי והוא 
יצא ניסיתי לחמוק פנימה, אבל לא הצלחתי... והרגשתי לפתע יד 
רכה מלטפת לי את הכתף. הוא לא אמר כלום, הוא אפילו לא העיר 

לי, אבל לא הייתי צריך ליותר מכך. זה יהודי של פעם!
ללא ספק נגעתם בנקודה רגישה וחשובה. איני בטוח האם נצליח 

לשנות אנשים, אבל משהו ודאי נצליח  
להלן ציטוט מהרב טוביאס 

מתוך הספר של הר׳ יחיאל סבר "סברי מרנן" 
געגועים עזים ל"ואהבת לרעך כמוך" שהיה בגולה

הגאון רבי יואל טוביאס שליט"א, רב ואב"ד שיכון ו' בני ברק:
אני חש געגועים עזים ל"ואהבת לרעך כמוך" שהיה בגולה, כל 

היהודים אהבו האחד את רעהו.
לצערינו, נתקלים בשנאת חינם, בחיכוכים ומריבות. היכן "ואהבת 
לרעך כמוך" שהיה בין היהודים כשהיינו בגלות ולצערנו מעט נעלם 
כשאנו כאן, בארה"ק. כל היהודים אהבו האחד את רעהו. אני מתגעגע 
ל"ואהבת לרעך כמוך" הזה! הבה נתחזק במידות נעלות אלו שעל 

פגיעתן אין יום הכיפורים מכפר.
)עצרת חיזוק בביהכ"נ המרכזי שיכון ו' בני ברק, אלול תשע"ה(

משה יעקבוביץ בני ברק

ניגש אלי הגרא"ד אויערבך זצ"ל, 
 ושאלני בתמימות, אם יודע אני למה

בערב שבת כשמדליקים הנרות מכבים 
 ברוח הפה, אפילו שבספר חסידים

כתוב לא לכבות ברוח הפה
לכבוד העלון הנכבד שים שלום,

נהנתי מאוד מקריאת גליונכם המכובד,
עוררתם נושא חשוב מאוד, יהי ה' בעזרכם,

ותזכו לזכות את הרבים,

ברצוני לספר עובדא שהיתה עמי כשהייתי בחור,
היינו מתפפלים קבוע בביהכנ"ס ברחוב סורוצקין ירושלים

יחד עם הגאון רבי אברהם דב אויערבך זצ"ל, ]אח מרן הגרש"ז 
זצ"ל[,

ופעם אחת שהגישו אותי להיות חזן, אחר התפילה כיביתי את 
הנרות שבעמוד החזן ברוח פי,

ולא ידעתי שבספר חסידים כתוב לא לכבות את הנרות ברוח הפה,
לאחר קצת זמן ניגש אלי הגרא"ד אויערבך זצ"ל, ושאלני בתמימות 
כמו ששואל דבר הלכה, אם יודע אני למה בער"ש כשמדליקים 

הנרות מכבים ברוח הפה,
אפילו שבספר חסידים כתוב לא לכבות ברוח הפה, ואמרתי לו 
שאיני יודע, ואז הוא אמר לי כיון שכל הטעם הוא משום סכנה, 

ובער"ש שהוא מצוה הא שומר מצוה לא ידע דבר רע.
מסיפור זה למדתי האיך צריך להעיר לבן אדם בדרך כבוד ובשיא 
הרגישות, הוא לא ניגש אלי לומר לי שבספר חסידים כתוב לא 
לכבות ברוח הפה, אלא כמו שואל דבר הלכה, למה בער"ש מכבים 

עם רוח הפה,
וממילא אני יבין לבד שביום חול לא מכבים ברוח הפה, ]וגם יהיה 
לי תירוץ למה לא ידעתי זאת, כיון שבער"ש הרי כן מכבים ברוח 
הפה[, כל יגיעות אלו יגע כדי לא לביישני בהערתו, יה"ר שנלמד 

האיך להעיר לבני אדם בצורה המכובדת.
חיים ס.
ירושלים

 נער ה'בר מצוה' שצריך
להתמודד עם 50 מתפללים

זה קרה ביום שני האחרון, סתם יום של חול. ל'שלישי' הקריא הגבאי, יעמוד 
חתן הבר מצוה... 

הנער שבאותו יום מלאו לו 13, נראה היה כמי שהכין את עצמו לקראת היום 
יד הבימה. אביו  וברגליים כושלות הוא התייצב על  הגדול. בפנים סמוקות 
לצדו, מחזיק את הטלית שלא תיפול מעל כתפי העלם הצעיר, שזו לו הפעם 

הראשונה בה הוא עולה לתורה. 
המבורך",  ה'  את  ברכו  עונים אחריו " וכולם  קולו,  נרעד 

מיודעינו  לו בהתלהבות.  קו ד,  מאו תרגש  מ
א  ע מ ק ד  ע ו לומר ר מתחיל  הוא  ו

ת  הברכו ת  כדי א היטב  ששינן 
הקהל שלא לטעות  לילה.  ח
יחד דומם, מאזין  מתרגש  ו
ם  ל ע ם  החמודות הזה, ע
ך  ו ת מ ת ש התרגשו ה
ה  ל ו ד ג התבלבל ופצח ה
ת  כ ר ב 'אשר נתן לנו ב

'אשר תורת אמת'  מקום  ב
העמים'... בחר בנו מכל 

זוגות  בו, עשרות  ננעצו  יניים  ע
 5 0 הנרגש.  ילד  )שיחד ב מתפללים,  ה

שנות חיים וניסיון רב בעליות עברו עליהם כבר כ 1,500 
לתורה( זעקו כאיש אחד ובלב אחד: "אשר בחר.. אשר בחר.." מנסים לעזור לו 

לברך את הברכה הנכונה.
אל דאגה, הנער תיקן את עצמו מיד )ומרוב פחד, התבלבל עוד 5 פעמים בברכות(

אז מה מרגיש נער זה?
 בעוד עשרים שנה, כשהנער הזה ייזכר בבר המצווה שלו, הוא לא יזכור את 
האוכל שהיה על השולחנות, גם לא מי ומי היו האורחים, אולי הוא יצליח לשחזר 
בזיכרונו חלק מהמתנות שקיבל באותו יום, אבל דבר אחד הוא בטוח לא ישכח: 
את הרגע הנוראי הזה, שבו הוא עמד על יד הבימה, וטעה בברכות. הוא לעולם 
לא ישכח את היום הגדול, לעולם לא ישכח את הגערה והתיקונים, והוא בסך 
הכל נער ביום חגיגי. התגובה הזאת של הקהל לא תמוש מזיכרונו לעולמים, 

והיא לבטח תישאר כצלקת אדומה ומכוערת בנפשו הרכה. 
בלי לשים לב, בלי לחשוב על מעשיהם, גרמו לו המתפללים לטראומה שתלווה 

אותו עוד שנים רבות. 
ולמה בכלל הרגישו כולם צורך לתקן אותו? הרי אבא של הנער עומד לצדו 
ודואג שלא  והגבאי עומד על המשמר  לו, הבעל קורא נמצא שם,  ומסייע 
יתרחשו טעויות. אבל כל אחד רוצה 'לעזור', וכך מתנפלים עליו כולם, למרות 
שברור הדבר שגם אם הם יישארו דוממים, הטעות תתוקן בלי עזרתם הנדיבה. 



סלח לנו מחל לנו כפר לנו
הגה״צ רבי אלימלך בידרמן על המעשה הנורא שהתרחש עם אביו הרה"ק רבי אהרן 

הגדול מקארלין
מסופר על הרה"ק המקובל רבי יעקב אביו של הרה"ק רבי אהרן הגדול מקארלין זי"ע 
)היה מקובל גדול נסתר במעשיו, ושימש כשמש בביהכנ"ס דיאנובה(,ששנים רבות היה 
חשוך בנים רח"ל, וזכה בבן כזה שהאיר את עיני העולם על ידי מעשה שהיה, שלרוב 
גדולתו שימש ר' יעקב כשליח ציבור בביהמ"ד בימים הנוראים, פעם אחת בליל יום 
הקדוש האריך ר"י בתפילת הלחש של מעריב מעט יותר מהרגלו, והדבר עורר כעסו 

של אחד העשירים שהיה מנכבדי הקהילה 
– מדוע עלינו להמתין זמן רב כ"כ על הש"ץ, 
ויהי כאשר פסע רבי יעקב את שלש הפסיעות 
ב'עושה שלום', ניגש אליו העשיר העונה עזות 
וסטר לו על לחיו לעיני כל הקהל והעדה, 
והוסיף לגעור בו על ש'הטריח' את כל קהל 
הקודש, מתפללי ביהמ"ד רצו למחות באותו 
רשע אך רבי יעקב השתיק אותם, וכמו שלא 
אירע דבר שב ל'עמוד' ופתח בנעימה את 
הפיוט 'יעלה תחנונינו מערב'. אף אחר גמר 
התפילה לא התייחס כלל לכל אותו המעשה, 
'גוט  בברכת  בירך את המתפללים  אלא 
יום טוב' וחזר לביתו. לאחר זמן מה שמע 
שמאן דהו דופק על דלת הבית, פתח את 
הדלת ומצא עומד לפניו אחד מעשירי העיר 
שביקש לקנות מאתו את זכות הבזיונות 
שנחל זה היום ברבים, אך רבי יעקב השיב 
בפשטות 'איני יודע מה אתה סח'... כי ב'תוך 

כדי דיבור' מחלתי וסלחתי לעשיר שפגע בי בלב שלם ובנפש חפצה, אין לי עליו כל 
טינה והקפדה בלב ח"ו. בלילה ההוא חזה רבי יעקב מחזה אלוקים בחלומו, וגילו לו 
שבשכר וותרנותו יזכה להוליד בן שיאיר עיני ישראל בתורה, לתקופת השנה נולד לו 

הרה"ק רבי אהרן הגדול זי"ע שהאיר את העולם בקדושתו.
עוד נוסחא יש בסיפור זה, שרבי יעקב שימש כ'שמש' בביהמ"ד, והיה מחלק 'מחזורים' 
לפני התפילה לכל המתפללים כנהוג באותם הימים, והנה בשנה זו כשחילק המחזורים 
לפני כל נדרי החליט עשיר פלוני כי לפי כבודו הרם היה על ר' יעקב לתת לו מחזור 
לפני כמה אחרים שהקדימם לפניו, 'העשיר יענה עזות' ניגש אל ר' יעקב וסטרו בפניו... 
לעיני כל הקהל שנאלמו כיצד יתכן שיהודי יעשה 'מעשה לסטור' ברגעים האחרונים 
לפני כל נדרי – מה עשה ר' יעקב, מיהר ל 'מערבה' של ביהמ"ד נתיישב על הארץ 
לאחורי התנור, ואמר, אם גרמתי ליהודי לכעוס כל כך בעיו"כ בין השמשות, הרי עלי 
לקבל נזיפה ונידוי וביקש משלושה אנשים שיתירו לו הנידוי... שתיקה זאת עוררה 

רעש גדול בשמים, ובאותו הלילה נתבשר על לידת בן קדוש זה )מאורי אש, ועוד(.
)באר הפרשה מסעי(

פעם אחת בליל יום הקדוש האריך רבי 
יעקב בתפילת הלחש,כאשר פסע את שלש 
הפסיעות ב'עושה שלום', ניגש אליו העשיר 

וסטר לו על לחיו לעיני כל הקהל, והוסיף 
לגעור בו על ש'הטריח' את כל קהל הקודש

05
2-

71
81

25
ק  3

לי
רוּ

ש

רבי דוד בהר"ן התעלף 
בבית הכנסת

רבי יחיאל מיכל שטרן, רב שכונת עזרת תורה׳ 
עם סיפור מדהים על הצדיק רבי חיים טודרס 

הרשלר שהעיר בעניין הלכתי ולא הפסיק 
לבקש שיאמרו לו מחול לך

הצדיק רבי חיים טודרס הרשלר משערי חסד חלה 
ואושפז בבית החולים וביקש מכמה בחורים שיבואו 
להתפלל אצלו ביוהכ"פ, גם אני הייתי ביניהם, אחר 
התפילה ביקש מאיתנו שמאחר ופגע בעבר ברבי 
דוד בהר"ן לכן מבקש מאיתנו שנאמר לו 'מחול לך'.
הסקרנות שלנו היה לדעת מה פגע ברבי דוד בהר"ן, 
ולא רצה לגלות, כבחורים שובבים אמרנו לו אם אינך 
מספר 'לא נאמר לך מחול לך', מחוסר ברירה נאנח 

ואמר כך היה המעשה:
רבי דוד בהר"ן הגיע פעם בחול המועד סוכות לבית 
הכנסת בשערי חסד ובירך על נטילת לולב, שמתי לב 
שחסר לו 'הערבות', והערתי לו ע"ז, רבי דוד נבהל 
וחזר לביתו והביא הערבות, ושוב בירך על נטילת 
לולב, הערתי לו רבי דוד הרי להלכה קיי"ל שבאופן 
זה מברך 'על נטילת ערבה', רבי דוד בהר"ן התעלף 

בבית הכנסת שלא אמר הברכה הנכונה.
ועתה בחורים יקרים – הרי כבר היה לאחר מעשה, 
ולכן אבקש  ולצערו  לו  ולמה הייתי צריך להעיר 

שתאמרו לי מחול לך.
לאחר כמה ימים סיפרתי למרן הגרש"ז אויערבאך 
את המעשה, הוסיף לי 'אתה יודע כמה פעמים ביקש 
רבי חיים טודרס מאנשים שיאמרו לו מחול לך – על 

שפגע ברבי דוד בהר"ן – 'אולי עשרות פעמים'.

 מתוך הספר מידות והנהגות טובות -

הרב יחיאל מיכל שטרן

היה ה"חפץ חיים" זצ"ל אומר: מעשה בשני עמי 
הארץ שיגעו להבין פסוק בתהילים ותמהו. אמר 
האחד לחברו: "אה מה כתוב כאן: שומר ה' את כל 

אוהביו, ואת כל הרשעים! היתכן?!"
אמר השני: "אף אני מצאתי פסוק תמוה: את 
כל אוהביו ואת כל הרשעים ישמיד! האף יספה 

צדיק עם רשע?!"
ולא הבינו שמדברים הם על אותו פסוק, אך לא 
הקיפוהו מתחילתו עד סופו. זה השמיט מילה בסוף 

וזה מילה בהתחלה.
אילו יכולים היינו להקיף כל הנהגה מתחילתה ועד 
סופה, היו כל התמיהות מתישבות, ככתוב: "משפטי 
ה' אמת, צדקו יחדיו" )תהילים י"ט, י'(. כשמבוננים 
בהם יחדיו, במבט כולל ומקיף, מבינים באמיתותם!
)אדרבה תן בלבנו(

מהיום מפסיקים להעיר, לא לחזן ולא לעולה לתורה ולא לאף אחד, ובוודאי לא בפהרסיה.

כל המלבין פני חבירו ...  
להערות: a9525555@gmail.com פקס: 077-444-8340


